
در حالي ك�ه تع�داد كاربران تلگ�رام به ۵۰۰ 
ميليون نفر نزديك مي ش�ود، پاول دوروف، 
بنيانگ�ذار اي�ن پيام رس�ان خارج�ي از 
پولي ش�دن بخش�ي از اين اپليكيش�ن خبر 
داده است؛ مسئله اي كه هنوز ساز و كار مالي 
آن به صورت رسمي اعلام نشده، اما مشخص 
است با اجرايي ش�دن آن ارز زيادي از كشور 
خارج مي ش�ود كه بايد براي آن فكري كرد. 

قرار بود تلگ��رام از طريق پ��روژه بلاكچين و ارز 
ديجيتال گرام درآمدزايي كند، اما در نهايت اين 
پروژه پس از چندين بار تأخير، متوقف شد، زيرا 
كه ارديبهشت امسال، امريكا پروژه رمز ارز تلگرام 
را غيرقانوني اعلام كرد و همان موقع دوروف در 
اين باره نوشت: » امروز روز غم انگيزي براي ما در 
تلگرام اس��ت. ما توقف پروژه بلاكچين را اعلام 
مي كنيم. « حالا به نظر مي رسد با قطع اميد كردن 
مدير اين پيام رسان خارجي از درآمدزايي با رمز 
ارز تلگرامي، موضوع پولي ش��دن اين پيام رسان 

مطرح مي شود. 
دوروف چندروز پيش در مطلبي در كانال خود 
در اين شبكه اجتماعي نوشت: » بسياري از شما 
مي پرسيد چه كس��ي هزينه پش��تيباني از اين 
رشد تلگرام را مي دهد. كاربران بيشتر به معني 
افزايش هزينه براي ترافيك و سرورهاي بيشتر 
است. پروژه اي شبيه به تلگرام نياز به هزينه كرد 
چند صدميليون دلار سالانه دارد تا بتواند سرپا 
باقي بماند. « او افزود: »در طول عمر تلگرام بخش 
عمده هزينه هاي اين ش��ركت را من از حس��اب 
خودم پرداخت كرده ام، اما مس��ير فعلي تلگرام 
حركت به سمت رس��يدن به چند ميليارد كاربر 
است و نياز به سرمايه قابل توجهي دارد. « به گفته 
بنيانگذار تلگرام وقتي يك پروژه تكنولوژي به اين 
سطح از رشد مي رسد دو  راه پيش رو دارد؛ يا رفتن 
به سمت درآمدزايي براي آنكه بتواند هزينه هاي 
خود را پوشش دهد يا فروختن شركت. بنيانگذار 
تلگرام تأكيد كرد: »ما قصد نداريم اين شركت را 
مانند بنيانگذاران واتس اپ بفروش��يم. جهان به 
اينكه تلگرام مس��تقل بماند، نياز دارد؛ به جايي 
كه به كاربران احترام گذاش��ته ش��ود و كيفيت 
بالاي سرويس حفظ ش��ود. تلگرام بايد مثالي از 
كمال جويي و انطباق باش��د و مثال هاي مشابه 
تلگرام نش��ان داده اند كه اين اتف��اق در صورت 
خريده شدن سرويس توسط يك شركت )ديگر( 

محقق نمي شود.«
 تلگرام در ايران چقدر محبوبيت دارد؟

هنوز از يادها نرفته اس��ت كه تلگ��رام تبديل به 
محلي براي آش��وب ها و به تاراج ب��ردن امنيت 
كشور شده بود؛ موضوعي كه مسئولان كشور را به 
فكر انداخت تا با ايجاد نرم افزارهاي مشابه،اقبال 
تلگرام را كمتر كنند. البت��ه همان روزها بود كه 
برخي از مسئولان تلاش كردند تا پيام رسان هاي 
داخلي را تبليغ كرده و با ترك تلگرام و عضويت 
در پيام رس��ان هاي داخلي، م��ردم را ترغيب به 

استفاده از آنها كنند. 
اين در حالي اس��ت كه بر اس��اس آم��ار تازه اي 

كه اس��تارتاپ »نوين هاب« )پلتف��رم مديريت 
ش��بكه هاي اجتماع��ي(، تلگ��رام و واتس��اپ 
پرجمعيت ترين پيام رس��ان هاي داخ��ل ايران 
هستند؛ آماري كه حاكي از ناموفق بودن سياست 
مس��ئولان در حمايت از پيام رسان هاي داخلي 
مي باشد.  در گزارشي كه نوين هاب منتشر كرده، 
واتس اپ و تلگرام هر كدام با بيش از ۴۷ ميليون 
كاربر محبوب ترين شبكه هاي اجتماعي ايرانيان 
هس��تند. در اين ميان واتس اپ با داش��تن ۴۷ 
ميليون و ۷۰۰ هزار نفر در صدر پيام رسان هاي 
مورد استفاده ايرانيان است و تلگرام با ۴۷ ميليون 
و ۲۵۰ هزار كاربر با اختلاف كمي در جايگاه دوم 
است. اين موضوع در حالي رخ مي دهد كه تلگرام 
بيش از دو سال است كه در كشور فيلتر شده ولي 
به نظر مي رسد فيلترينگ تأثيري در استفاده از 

اين پيام رسان در بين ايرانيان نداشته است. 
از طرفي در اين گزارش آمده اس��ت: » س��روش 
پلاس پيام رسان ايراني با ۲ ميليون و ۸۰۰ هزار 
كاربر تنها شبكه اجتماعي محلي است كه در كنار 
ش��بكه هاي خارجي حضور قدرتمندي در بين 
مردم دارد. « و آنطور كه مش��خص است فعاليت 
كاربران در پيام رسان هاي داخلي رشد چنداني 
نداشته و با وجود اينكه بارها و بارها در رسانه ملي 
و بيلبوردها اس��تفاده از اين پيام رسان ها تبليغ 

شده است، هنوز راهي از پيش نبرده اند. 

 در جذب مردم به پيام رسان هاي داخلي 
درجا مي زنيم

مرتض��ي رحيمي، مديرعام��ل س��روش  درباره 
خطرات پولي شدن برخي از سرويس هاي تلگرام 
به خبرنگار »جوان« مي گويد: » اگر امكانات جديد 
تلگرام پولي شود و براي كاربر جذاب باشد، مانند 
برخي از بازي هاي خارجي كه در كشور كاربران 
زيادي دارد، موجب خروج ارز از كشور مي شود. 
هر چند ممكن است كه سرويس هاي تلگرامي 
هزينه كمي براي هر كاربر داش��ته باشد، اما در 

مجموع ارز هنگفتي از كشور خارج مي شود.«
او در پاسخ به اين س��ؤال كه چه كارهايي براي 
جذب مردم به پيام رس��ان هاي داخلي از سوي 
مس��ئولان بايد انجام مي ش��ده كه نشده است، 
مي گوي��د: » گام اول باي��د مش��خص ش��ود كه 
»چه مي خواهي��م؟« باره��ا راهكارهاي تقويت 
پيام رسان هاي داخلي را تكرار كرديم، اما كسي 
صدايمان را نش��نيد. مس��ئولان تصور مي كنند 
كه راه اندازي و تقويت يك اپليكيشن پيام رسان 
خيلي ساده اس��ت و درك نمي كنند كه جذب 
كاربر و ماندگاري او در پيام رسان ها پيچيده است. 
متأسفانه سياستمداران ما نمي دانند براي رقابت 
با اپليكيشن هاي خارجي بايد مسيري طولاني 
طي ش��ود و به همين دليل در گام اول با مشكل 

مواجه هستيم و در جا مي زنيم.«

 بودجه چن�د ميلي�ارد دلاري در مقابل 
بودجه چند ميليارد توماني

» وقتي صورت مسئله مشخص باشد مي توانيم 
ب��ر اس��اس آن برنامه ري��زي كني��م. « اي��ن را 
مديرعامل پيام رسان س��روش مي گويد و ادامه 
مي دهد: »متأس��فانه پيام رس��ان در كشور ما به 
صورت يك موضوع عادي ديده مي شود به همين 
دليل اس��ت كه نمي توان كاري براي ارتقاي آن 
انجام داد.« رحيم��ي با بيان اينك��ه فيلترينگ 
تلگرام ديگر تبديل به يك ش��وخي شده است، 
مي گويد: »رس��انه هاي مطرح و همچنين برخي 
مس��ئولان يك كانال تلگرامي دارند و مي بينيم 
كه همچنان اين پيام رسان خارجي ويو خودش 
را دارد. در واقع سياست هايمان با رفتارهايمان 
همخواني ن��دارد و به همين دليل اس��ت كه ما 
در مقابل رقباي قدرت خارجي به سختي كاربر 

جذب مي كنيم.«
او در پاسخ به اين سؤال كه چه چيزي باعث جذب 
يا ماندگاري كاربر در پيام رسان داخلي مي شود، 
مي گوي��د: »به طور حت��م زماني كه م��ا بتوانيم 
سرويس خوبي ارائه دهيم، كاربر جذب پيام رسان 
مي ش��ود و در آن مي ماند، نه اينكه پيام رس��ان 
خارجي با بودجه چند ميليارد دلاري خودش را 
تقويت كند و ما سرويسي مناسب با بودجه چند 
ميليارد توماني ارائه دهيم. به همين دليل است كه 

مي گويم ما هنوز در گام اول باقي مانده ايم.«
مدير عامل س��روش مي افزايد: » هرب��ار با يك 
اتفاق و در يك مقطع زماني كوت��اه، توجه ها به 
سمت پيام رسان هاي داخلي جذب مي شود. هر 
چند اين توجه، خوب اس��ت اما چون مسئولان 
درك درستي ندارند از اينكه چه كارهايي براي 
تقويت پيام رس��ان داخلي بايد انجام داد، هنوز 
نتوانسته ايم به خوبي با پيام رسان هاي خارجي 

رقابت كنيم.«
 كاربران را ب�ا دروغ از نصب پيام رس�ان 

داخلي مي ترسانند
رحيمي در پاسخ به اين سؤال كه افكار عمومي 
نس��بت به افش��اي اطلاعات خود نگران است و 
تصور مي كند كه اين اطلاعات در پيام رسان هاي 
داخلي لو مي رود، مي گويد: »در اين چند سال اگر 
اطلاعاتي افشا شده بود به طور حتم در رسانه هاي 
معاند منتشر ش��ده بود تا عدم امنيت نصب اين 
اپليكيشن پيام رسان را اثبات كند، اما وقتي يك 
مورد هم اعلام نشده، پس مشخص است كه اين 
اطلاعات غلط را به كاربران مي دهند تا س��مت 
پيام رس��ان داخلي نيايند. همه اينها بايد توسط 
رسانه ها مطرح شود تا ذهنيت غلط از عدم امنيت 

در پيام رسان هاي داخلي از بين برود.«
او تأكيد مي كند: » قطعاً ش��وراي فضاي مجازي 
نقش محوري در تقويت پيام رس��ان هاي داخلي 
دارد و به لحاظ اجرايي ني��ز قوه قضايي و وزارت 
ارتباطات، مسئول هستند. صدا و سيما دو سال به 
صورت جدي براي تلگرام تبليغ كرد و در همه گير 
شدنش نقش كليدي داش��ت. حالا هم مي تواند 
نقش مؤثري در اعتماد به پيام رسان هاي داخلي 

داشته باشد.«
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مرگ زير ۱۲۰ نفر در روز بعد از چند ماه، دستاوردي است كه در اوج سركشي ويروس كرونا در غرب با همراهي مردم
 و اجراي طرح شهيد سليماني نشان از مهار نسبي ويروس در كشورمان دارد

كروناي سركش  در اروپا رام ايران شد

هشدار تلگرام پولي
مديرعامل پيام رسان سروش در گفت و گو با »جوان«: با پولي شدن امكانات جديد تلگرام

 هر كاربر پول كمي مي پردازد، اما در مجموع ارز هنگفتي از كشور خارج مي شود

در روزه�اي اخير 

زهرا چيذري 
برخي اس�تان ها   گزارش  2

بس�تري و م�رگ 
صفر را تجربه كردند و اكنون بيشتر استان ها 
در وضعيت زرد و نارنجي هستند؛ به گونه اي كه 
۱۰۸ شهر نارنجي و 3۴۰ شهر زرد داريم. آنطور 
كه وزير بهداشت مي گويد تا اين لحظه ردپايي 
از ويروس جهش يافته انگليسي در كشور پيدا 
نشده و اگر هم سر و كله اين ويروس در ايران 
پيدا شود، تنها سد دفاعي ما در مقابل آن همان 
رعايت دستورالعمل هاي بهداشتي است. مترو 
و اتوبوس هاي شهري شلوغ و برپايي مراسم ها 
همچن�ان اصلي تري�ن نگراني براي ش�يوع 
افسار گسيخته بيماري است. آخرين خبر آقاي 
وزير از واكس�ن كروناي ايراني ه�م آزمايش 
انس�اني اين واكس�ن در هفته جاري اس�ت. 
دومين واكسن ايراني كرونا هفته آينده مجوز 
گرف�ت.  خواه�د  را  انس�اني  تس�ت 
روز گذشته وزير بهداشت قبل از سخنگوي اين 
وزارتخانه پشت تريبون قرار گرفت و خبر كاهش 
ورودي ها به كمتر از ۱۲۰ نفر را خودش رسانه اي 
كند. طبق آخرين گزارشات وزارت بهداشت،طي 
۲۴ ساعت منتهي به روز يك ش��نبه ۷ دي ماه، 
۵هزار و ۵۰۲ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در 
كشور شناسايي ش��د كه ۵۳۰ نفر از آنها بستري 
شد. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به يك 
ميليون و ۲۰۰ هزار و ۴۶۵ نفر رسيد. در همين 
زمان، ۱۱۹ بيمار كوويد ۱۹ جان خود را از دست 
دادند و مجموع جانباختگان اين بيماري به ۵۴ 

هزار و ۶۹۳ نفر رسيد. 
تاكنون ۹۵۱ هزار و ۸۶۰ نف��ر از بيماران، بهبود 
يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند. ۵ هزار و 

۲۱۲ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در وضعيت 
شديد اين بيماري تحت مراقبت قرار دارند. 

 در حال حاضر و بر اساس آخرين تحليل ها، ۱۰۸ 
شهرستان در وضعيت نارنجي و ۳۴۰ شهرستان 

در وضعيت زرد قرار دارند. 
  بحران در دنيا و مهار بحران در ايران 

سعيد نمكي، وزير بهداشت در حاشيه رصد طرح 
شهيد سليماني با اش��اره به پيدا شدن سر و كله 
كروناي انگليسي در دنيا  افزود: »هفته گذشته از 
نظر ويروس جديد هفته پرالتهابي براي جهان بود 
كه نمونه هايي از آن در انگليس و ژاپن مشاهده شد 
و مرگ و مير زيادي را به جهان تحميل كرد، اما در 
هفته گذشته تعداد مرگ و ميرها در ايران كاهش 
پيدا كرد به طوري كه امروز به فوت زير ۱۲۰ نفر 

در كشور رسيديم.«
به گفت��ه نمك��ي، در ح��ال حاضر ب��ه روزهاي 
ارديبهشت ۹۹ نزديك ش��ده ايم و تعداد مرگ و 
ميرها در برخي استان هاي ما به صفر رسيده است. 
در حالي كه در روزهاي اول آذر همه سرزمين مان 

قرمز بود، اما امروز زرد و نارنجي هستند. 
وي با اشاره به اينكه هيچ شهر قرمزي در كشور 
هم اكنون نداريم، گفت:» ۱۰۸ شهر در وضعيت 
كرونايي نارنج��ي و ۳۴۰ ش��هر در وضعيت زرد 
هستند كه كم كم متمايل مي شوند به شهرهاي 

كم خطر و سفيد.«
  بسيج پررنگ ترين همكاري را با وزارت 

بهداشت داشت
وزير بهداش��ت با اشاره به نقش بس��يج در مهار 
ويروس كرونا تصريح كرد:» بسيج، صدا و سيما، 
هلال احمر و دستگاه هاي ديگر با ما همكاري هاي 
خوبي انجام دادند و ميزان مش��اركت دستگاه ها 
در بهب��ود وضعيت كرونا در كش��ور مؤث��ر بود و 

پررنگ ترين همكاري را تيم بسيج انجام داد. بر اين 
اساس بسيج در بحث حمايتي و كمي هم مراقبت، 
هلال احمر نظارت و همچنين هم��كاران ما در 
بحث بهداش��ت و درمان در بخش هاي مراقبتي 

همكاري هاي خوبي انجام دادند.«
نمكي در خصوص ويروس جهش يافته انگليسي  با 
تأكيد بر اينكه تا اين لحظه رد پايي از اين ويروس 
در كش��ور ديده نش��ده افزود:» تمهيدات بس��يار 
خوبي انديش��يده ايم تا راه را براي سرايت ويروس 
ببنديم، اما همانطور كه مي دانيد نمي توان جلوي 
وي��روس را گرفت و راهكاري ج��ز فاصله گذاري، 
رعايت پروتكل ه��ا نداري��م و اميدواريم با همين 
روش اگر هم ويروس به كش��ور وارد شود بتوانيم 
آن را كنترل كنيم.«  ب��ه گفته وي در حال حاضر 
وضعي��ت كروناي��ي كش��ور مطلوب اس��ت و به 
وضعيت مطلوب تري نيز مي رسيم. نمكي تصريح 
كرد:»همكاران ما نگراني هايي دارند كه مبادا مجدد 
به وضعيت قبلي دچار شويم و نگراني ما از اياب و 
ذهاب درون ش��هري، مترو و اتوبوس و همچنين 
نگران مراس��م آينده هس��تيم كه خدايي ناكرده 
اگر مراسمي در راه باشد مانند قبل با عدم رعايت 

پروتكل ها باعث افزايش آمار مبتلايان نشويم.«
   ثاب�ت مي كني�م واكس�ن ايران�ي از 

واكسن هاي دنيا ارجح است
وزير بهداشت درباره وضعيت تأمين واكسن كرونا 
نيز اينگونه توضيح داد: » مس��ير تهيه واكس��ن 
خارجي را داريم طي مي كني��م. بحث كوواكس 
را خوشبختانه با مكانيزمي حل كرديم و به زودي 
براي خريد از منابع غيركوواكس هم  اخبار خوشي 
را به مردم خواهيم داد. ش��رط ما خريد واكسن 
مطمئن و داراي تأييديه ه��ا و گواهي هاي مورد 
وثوق است. با يكي از سفيرهايمان نشستي دارم 

كه بتوانيم از مناب��ع مختلفي كه دنبال مي كنيم 
براي خريد واكسن به نتيجه برسيم.«

وي درب��اره تولي��د واكس��ن داخل��ي ه��م 
گفت:» خوش��بختانه مراحل تست انساني از اين 
هفته آغاز مي ش��ود و منبع ديگري هم از هفته 
آينده مجوز تست انساني را دريافت مي كند. مردم 
باور كنند كه ما اينكاره هستيم و قدمتي به طول 
يك قرن در توليد واكسن در رازي و پاستور داريم. 

مردم بدانند كه ما توانمندي اين كار را داريم.« 
نمكي با تأكيد بر اينكه ثابت مي كنيم واكس��ن 
ايراني از واكس��ن هاي دنيا ارجح است، از مردم 
خواس��ت براي ادام��ه روند كاهش��ي مرگ ها و 
بستري هاي ناشي از كرونا كه امروز به كمتر از يك 

سوم رسيده دعا و همكاري كنند. 
  آمادگ�ي س�تاد اجراي�ي ب�راي تولي�د 

۱۲ميليون دوز واكسن ظرف ۶ ماه
رئيس س��تاد اجرايي فرمان امام از آمادگي اين 
س��تاد براي توليد ۱۲ ميليون دوز واكسن ظرف 
ش��ش ماه خبر داد. به گفته محمد مخبر به  رغم 
تبليغات سوء شبكه هاي معاند و رسانه هاي ضد 
انقلاب تا امروز ۶۰ هزار نفر به صورت داوطلبانه 
براي تزريق واكسن كرونا با سامانه ۴۰۳۰ تماس 
گرفته اند و ۳۶ هزار نفر نيز پس از اطلاع از شرايط 

لازم، ثبت نام خود را قطعي كرده اند. 
وي با تأكيد بر اينكه واكس��ن ايراني كرونا، هيچ 
چيزي كمتر از واكسن هاي ساخته شده در ساير 
نقاط جهان ندارد، گفت:»  ظرف ۴۰ روز آينده به 
ظرفيت توليد ماهان��ه ۱/۵ ميليون دوز خواهيم 
رسيد و از ش��ش ماه ديگر اين ظرفيت به ماهانه 
۱۲ ميليون دوز خواهد رسيد و پس از تأمين نياز 
كشور، قادر خواهيم بود كه واكسن را به خارج از 

كشور هم صادر كنيم.«

ايران به جمع ۶ كشور داراي تكنولوژي
ساخت تجهيزات ناباروري پيوست

محققان كشورمان موفق به بومي س�ازي 3۰ تجهيزات پيشرفته 
در درمان ناباروري ش�ده اند كه با رونمايي از آنه�ا، ايران به جمع 
ش�ش كش�ور داراي تكنولوژي س�اخت اين محصولات پيوست. 
متأسفانه آمار ناباروري در ايران نس��بت به آمارهاي سازمان بهداشت 
جهاني بالا است. آخرين بررسي دفتر سلامت و جمعيت خانواده وزارت 
بهداشت نش��ان مي دهد حدود ۳ ميليون زوج نابارور در كشور زندگي 
مي كنند كه سابقه ناباروري اوليه و ثانويه دارند. بر اساس اين آمار ميزان 
ناباروري در ايران ۲۰/۲ درصد است، يعني از هر پنج زوج ايراني، يك 
زوج با مشكل ناباروري مواجه است. سالانه حدود ۸۸ هزار زوج نابارور 

به اين تعداد اضافه مي شوند. 
 به گزارش خبر گ��زاري علم و فن آوري، براس��اس نتاي��ج تحقيقات 
پژوهشگران از هش��ت كش��ور امريكايي، آفريقايي، آسيايي و اروپايي 
كه نتايج آن در نش��ريه بين المللي Andrologia منتش��ر شده است، 
پژوهشگاه رويان طي سال هاي ۲۰۲۰ - ۲۰۰۰ ميلادي براساس تعداد 
كل انتشارات در حوزه هاي ناباروري مردان و روش هاي كمك باروري 
)ART( در رتبه ۱۰ مؤسس��ه برتر تحقيقاتي جهان جاي گرفته است. 
نتايج اين تحقيقات از بازيابي و تحليل داده هاي ۲۰ ساله پژوهشگران 
جهان و براساس ميزان وابستگي نويسندگان، ميزان همكاري، تعداد 
مقالات، تعداد نويس��ندگان، نوع استناد، حوزه موضوع، همكاري هاي 

بين المللي و سال انتشار كسب شده است. 
همچنين طي سال هاي اخير، محققان كشورمان با زحمات شبانه روزي 
تمام تلاش خود را كرده اند تا با رونماي��ي از داروها و تجهيزات درمان 
ناباروري، ايران را به سمت خودكفايي در اين زمينه سوق دهند. در اين 
راستا، هفته گذشته »اولين پكيج كامل محصولات IVF « توسط شركت 
دانش بنيان مستقر در پارك فناوري پرديس با حضور سورنا ستاري، 
معاون علمي و فناوري رياست جمهوري، امير علي حميديه دبير ستاد 
سلول هاي بنيادي معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري و مهدي 
صفاري نيا رئيس پارك فناوري پرديس در محل شركت دانش بنيان 
روان سازه رونمايي شد. با همت و تلاش متخصصان و پژوهشگران اين 
ش��ركت، ايران در فهرست كشورهاي سازنده وس��ايل و موادمصرفي 
مورد نياز مراكز درمان ناباروري، همچون سوزن تزريق اسپرم، سوزن 
نگهدارنده تخمك و جنين، س��وزن نمونه ب��رداري از جنين، ني فريز 
جنين و تخمك كيت فريز جنين و تخمك گابلن، كيت سنجش بلوغ 

كروماتين اسپرم و غيره قرار گرفت. 
با رونماي��ي از اين تجهيزات علاوه بر آنكه كش��ورمان به واس��طه اين 
توليدات جزو شش كشور توليد كننده تجهيزات ناباروري قرار گرفت، 
باعث مي ش��ود هزينه درمان ناباروري زوج هاي كشورمان نيز كاهش 
چشمگيري داشته باشد؛ چراكه تمام وس��ايل فوق وارداتي محسوب 
مي شوند.  رونمايي و بومي سازي تجهيزات و داروهاي مورد نياز براي 
درمان ناباروري در كشور، علاوه بر قطع وابستگي به خارج و صرفه جويي 
ارزي، امكان صادرات آن به كش��ورهاي منطقه و همسايگان ايران را 
فراهم خواهد آورد كه به موج��ب آن، تثبيت اقت��دار علمي و تقويت 
بنيان هاي اقتصاد مقاومتي خواهد شد. همچنين دسترسي آسان و به 
موقع و مداوم به اين وسايل و مواد و نيز قيمت مناسب و كيفيت بالاي 
آنها نسبت به مشابه خارجي موجب كاهش چشمگير هزينه ها و ارتقاي 

كيفيت درمان به سود بيماران خواهد شد. 

حسین سروقامت

پاسكاري متروي پرند
 بين شهرداري و وزارت راه

جمعيت 7۰۰ هزار نفري پرند
 يك دهه چشم انتظار مترو مانده اند

ش�هرداري ته�ران به عن�وان س�ازنده خط مت�رو پرن�د معرفي 
شده اس�ت، اما از آنجاي�ي ك�ه اي�ن خ�ط در خ�ارج از محدوده 
ش�هر تهران اس�ت، دولت هم بايد نس�بت به تأمي�ن منابع مالي 
اقدام كند. ب�ه اس�تناد جزئيات ق�رارداد مترو پرند، مقرر ش�ده 
تأمين مالي اي�ن خط مترو هم از س�وي وزارت راه و ه�م از جانب 
ش�هرداري انجام ش�ود. ح�ال آنكه متولي�ان مترو ش�هر تهران 
معتقد هس�تند، تأمين مالي كل اين پ�روژه به عه�ده وزارت راه 
اس�ت و ش�هرداري تهران تنها اجراي پ�روژه را بر عه�ده دارد. 
ساكنان شهر پرند در شبكه هاي اجتماعي گلايه دارند كه عبور مرور هر 
روزه با وسيله نقليه شخصي از شهر جديد پرند به تهران نياز به هزينه 
۴ هزار توماني عوارض دارد! از سوي ديگر وسايل حمل و نقل عمومي 

بخصوص مترو هم در اين شهر همچنان وجود ندارد. 
 يك دهه انتظار 

نزديك به ۱۰ س��ال از مراس��م كلنگ زني متروي ش��هر جديد پرند 
مي گذرد. اين ش��هر كه با ظرفيت ۷۰۰ هزار نفري بيخ گوش پايتخت 
قرار گرفته همچنان معطل يك مترو مانده اس��ت. طبق بررس��ي هاي 
خبرگزاري ف��ارس حداكثر ۱۰ درصد از جمعيت پرن��د به طور روزانه 
با استفاده از وس��ايل نقليه عمومي نظير، تاكسي، اتوبوس و قطارهاي 

حومه اي خود را به تهران مي رسانند. 
توجه به جمعيت نيازمند به وسايل حمل و نقل عمومي در شهر جديد 
پرند از اهميت بيش از پيش خط متروي شهري بين اين شهر جديد و 

پايتخت خبر مي دهد. 
بر همين اساس، احداث متروي شهر پرند از سال ۱۳۸۹ آغاز شد. روند 
س��اخت اين خط و ايس��تگاه هاي مرتبط با آن نيز به كندترين شكل 
ممكن پيش مي رود. طبق استناد به جزئيات قرارداد مترو پرند، اينگونه 
تعيين شده كه تأمين مالي اين خط مترو توسط وزارت راه و شهرسازي 

و شهرداري تهران انجام شود. 
به بيان ساده تر تأمين مالي آن بخش از مسير كه در حوزه شهر تهران 
واقع شد، به عهده شهرداري تهران و تأمين بودجه بخش خارج از شهر 

تهران نيز به عهده وزارت راه و شهرسازي است. 
نكته قابل توجه در مسئله قرارداد متروي پرند آن است كه متوليان مترو 
شهر تهران معتقد هستند، تأمين مالي كل اين پروژه به عهده وزارت راه 
و شهرسازي است و شهرداري تهران تنها اجراي پروژه را بر عهده دارد. 

 جنجال براي ۱9 كيلومتر
 در همين رابطه مهرماه امس��ال افش��ين حبي��ب زاده، رئيس كميته 
عمران شوراي شهر تهران با بيان اينكه تا رس��يدن مترو به پرند تنها 
۱۹ كيلومتر)۱۵ درصد مسير( باقي مانده كه نيازمند تأمين منابع مالي 
از سوي دولت است، به خبرگزاري ايس��نا گفت: » شهرداري تهران به 
عنوان سازنده اين خط مترو معرفي شده است، اما از آنجايي كه اين خط 
در خارج از محدوده شهر تهران است، دولت بايد نسبت به تأمين منابع 

مالي اقدام كند كه در اين مدت اين مسئله مغفول مانده است.«
خرداد ماه امسال شركت عمران شهرهاي جديد پيشنهادي را مطرح 
كرد كه اين شركت مجري احداث مترو از مسير فرودگاه امام خميني تا 
پرند شود و شهرداري تهران مجري راه اندازي فرودگاه امام خميني تا 
تهران باشد. ولي اين مسئله با مخالفت مديران مترو و شهرداري همراه 
شد؛ چراكه مديران شهري معتقد بودند شركت عمران شهرهاي جديد، 
منابع مالي خوبي دارد ولي شهرداري از بودجه ناچيز دولتي بهره مند 
است. همين مسئله هم باز به تأخير در راه اندازي مترو پرند اضافه كرد. 
جالب اينكه از ۵۰ كيلومتر مترو پرند تنها ۱۹ كيلومتر باقي مانده است. 
در جلسه اي كه ۷ مهرماه درباره اين مترو بين وزارت راه، شوراي شهر 
و شهرداري برگزار شد، مقرر شده دولت زميني براي تأمين منابع مالي 
تكميل مترو پرند در اختيار شهرداري قرار دهد. اين زمين براي ادامه 
ساخت خط مترو پرند ضروري است و شوراي شهر مي تواند تا قبل از 

اتمام اين دوره مديريت شهري، خط پرند را به بهره برداري برساند. 
البته شهرداري در صورت تكميل اين خط با مشكل كمبود واگن مواجه 
هست و با تكميل خط مترو، دولت مي بايس��ت براي تأمين واگن نيز 

چاره انديشي كند. 
 از بورس كمك بگيرند

بر اساس بررسي هاي انجام شده، مشكلات مترو پرند به مسئله تأمين 
مالي وزارت راه و شهرس��ازي باز مي گردد. اين در حالي ا ست كه اين 
وزارتخانه با اس��تفاده از ش��يوه هاي گوناگون مي تواند شرايط را براي 
تأمين مالي اين طرح مهيا كند. در همين راس��تا، محمد حميد زاده، 
كارشناس اقتصاد و مسكن با اشاره به راهكار اول وزارت راه و شهرسازي 
براي تأمين مالي مت��رو پرند گفت: » وزارت راه و شهرس��ازي مالكيت 
بسياري از واحدهاي مسكوني موجود و زمين هاي شهر جديد پرند را 
در اختيار دارد و مي تواند با تهاتر اين منابع موجود، شرايط تأمين مالي 

مترو پرند را مهيا كند.«
اين كارشناس اقتصاد و مسكن با اشاره به راهكار دوم تأمين مالي مترو 
پرند توسط وزارت راه و شهرس��ازي افزود: » هدايت نقدينگي موجود 
در بورس و استفاده از س��رمايه هاي خورد مردم با استفاده از سازوكار 
صندوق س��هام پروژه مي تواند بهتري��ن راه تأمين مال��ي پروژه هاي 

زيرساختي نظير متروي پرند باشد.«
 قول استاندار به مردم

شهريور ماه امسال هم اس��تاندار تهران اعلام كرد كه مترو پرند در سه 
فاز تا خرداد ۱۴۰۰ به بهره برداري مي رس��د و اجراي فاز سوم احداث 
آن بنابه دلايلي از جمله تأمين نشدن بودجه و تخصيص نيافتن زمين 

پروژه طولاني شده است. 
انوشيروان محسني بندپي در اين زمينه گفت: » اكنون تمام تلاش ما در 
مجموعه استانداري اين است، با همراهي ساير دستگاه ها، اين پروژه را 
به سرانجام برسانيم تا مطالبه ديرينه مردم منطقه پرند محقق شود.« 

در همين باره  مديرعامل شركت راه آهن شهري تهران و حومه هم به 
ايرنا گفت: » س��اخت مترو پرند به كندي پيش مي رود و براي سرعت 
بخشيدن به آن بايد دولت كمك كند. طبق قانون بودجه ساخت مترو 
پرند متكي به بودجه دولتي است و اگر دولت كمك كند تا قبل از پايان 

دولت اين خط راه اندازي خواهد شد.«
علي امام افزود: »امس��ال ۶۴ ميليارد تومان به شهرداري تهران براي 
س��اخت مترو پرند اختصاص يافت در صورتي ك��ه حداقل يك هزار و 
۱۰۰ ميليارد تومان براي راه اندازي اوليه مترو پرند بودجه نياز داريم. در 
اين خصوص تفاهمنامه اي با وزارت راه، استانداري تهران و شهرداري 
در زمينه احداث و راه ان��دازي مترو پرند تهيه ش��ده ولي هنوز نهايي 

نشده است.«
وي درباره اينكه قرار بود از طريق تهاتر برخي از املاك، س��اخت مترو 
پرند انجام گيرد و تفاهمنامه اي با شركت شهرهاي جديد انجام شود نيز 
گفت: » دو سال پيش تفاهمي در اين زمينه حاصل شد، ولي به دليل سد 
قانوني فقط ۶ ميليارد تومان از اين طريق تأمين شد؛ در حالي كه ما براي 

ساخت مترو پرند نياز به تزريق پول به صورت فوريتي هستيم.«
شهر پرند در ۳۵ كيلومتري غرب تهران و در كنار اتوبان ساوه احداث 
شده است. اين شهر داراي ۷ فاز اس��ت و در آينده قرار است به ۱۶ فاز 
گسترش پيدا كند. فازهاي صفر تا سه شامل املاك سنددار شركتي يا 

شخصي ساز و فازهاي ۴ تا ۶ شامل املاك مسكن مهر مي شوند. 

پدر بود و مي خواس�ت جلوي خانواده اش قُپّي در كند؛ آهي از 
دل كشيد و گفت:

-  اي خدا! اگه كنترل اين دنيا رو دس�ت من مي دادند، بهشت 
برينش مي كردم!

پسرش كه از اتاق مجاور اين سخن را شنيد، سراسيمه خود را 
به پدر رساند و گفت:

- بابا جان! شما همين كنترل كولر دس�تته، زندگي رو براي ما 
جهنم سوزان كردي!

لطيفه اي كه در پس آن حكايت هاس�ت. حكايت آدم هايي كه 
فقط حرف مي زنند تا قُپّي در كنند. 

-  اگر به م�ن رأي دهيد، درياي خزر را ب�ه خليج فارس متصل 
مي كنم. توي شهرمان يك بيمارستان تخصصي داير مي كنم. 
در هر روس�تا يك ورزشگاه مي س�ازم. براي مستأجران خانه 

فراهم مي كنم. . . 
تو را به خدا كسي برود ببيند كه اين آدم تاكنون چه گُلي به سر 

كسي زده  كه حالا چنين وعده هاي پرطمطراقي مي دهد!
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جبه�ه تربيت�ي انق�لاب اس�لامي پوي�ش جهان�ي قاس�م 
كرده اس�ت.  راه ان�دازي  نوجوان�ان  ب�راي  را  س�ليماني 
دبير جبهه تربيتي انقلاب اسلامي گفت: شايد حضور سردار سليماني در 
كنار خانواده كم بوده است، اما آن حضور، حضور بسيار مؤثر، دلسوزانه 
و مهربانانه اي است كه شاهد اثرات آن در خانواده ايشان هستيم. سردار 
سليماني يك مدير توانمند براي مجموعه سازماني انقلاب اسلامي بودند 

و تلاش داريم اين ابعاد مختلف را به دانش آموزان معرفي كنيم. 
حجت الاسلام والمسلمين تقديري افزود: شهيد سليماني فقط الگوي 
پسران نيست. شهيد سليماني الگوي همه دانش آموزان است، اگر تصور 
كنيم ايشان فقط فرمانده ميدان جنگ بوده است شايد براي دختران 
جاي سؤال داشته باشد كه چگونه حاج قاسم سليماني مي تواند الگوي 
ما باش��د. ما كه در ميدان رزم حضور نداريم،  در حالي كه ابعاد مختلف 
شهيد سليماني نش��ان مي دهد كه وي مي تواند الگوي مناسبي براي 
دختران باش��د تا اين دختران بتوانند نقش آفرين��ي جدي اجتماعي 

داشته باشند. 
وي اضافه كرد: به جهانيان اعلام مي كنيم فقط شهيد سليماني نبوده كه 
در مقابل امريكا و استكبار جهاني ايستاده بود كه اگر او را از ميدان خارج 
كردند، ديگر اين مسير تمام شده و مي توانند با خيالي آسوده به ظلم 
و مسير انحرافي خودشان ادامه دهند؛ بلكه شهيد سليماني يك نسل 
سليماني را به ارمغان گذاشت و بايد مطمئن باشند كه نسل سليماني 
شاهد به پايان رسيدن رژيم منحوس صهيونيست خواهد بود و در مقابل 
ظلم و استكبار جهاني و امريكا خواهد ايستاد. اين نسل سليماني است 
كه نقش آفريني جدي را در گام دوم انقلاب اسلامي انجام خواهد داد. 

دبير جبهه تربيتي انقلاب اس��لامي به نحوه فعاليت دانش آموزان در 
اين پويش اشاره كرد و گفت: از امروز عمليات پويش بين المللي نسل 
سليماني شروع ش��ده و دانش آموزان مي توانند از طريق شبكه شاد و 
سايت نسل سليماني در اين پويش شركت كنند. اميد داريم ان شاءالله 
شاهد حضور ميليوني دانش آموزان در اين مسير باشيم. در حال حاضر 

۶۳ هزار نفر در اين فراخوان شركت كرده اند. 

مهسا گربندي
  گزارش  یک

علیرضا سزاوار


